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Wiele wskazuje na to, Å¼e za odwoÅ‚aniem prezesów stadnin Jerzego BiaÅ‚oboka i Marka Treli
oraz Anny Stojanowskiej z ANR staÅ‚o dwóch panów. Obaj sÄ… hodowcami koni arabskich.
Pierwszy to senator PiS Jan DobrzyÅ„ski. O jego powiÄ…zaniach z ministrem Krzysztofem 
Jurgielem oraz o potencjalnych motywach niechÄ™ci do Jerzego BiaÅ‚oboka i Anny Stojanowskiej
pisaÅ‚em w tekÅ›cie &bdquo;Potyczki senatora z arabiarzami.&rdquo; Teraz czas na to, aby
nakreÅ›liÄ‡ sylwetkÄ™ i ewentualne motywy Andrzeja Wójtowicza. CzÅ‚owieka, który stoi w cieniu
wydarzeÅ„ ostatnich miesiÄ™cy. Po stronie &bdquo;dobrej zmiany&rdquo; pojawia siÄ™ minister,
prezes ANR Waldemar HumiÄ™cki, media sporo uwagi poÅ›wiÄ™ciÅ‚y teÅ¼ senatorowi PiS, a o
Andrzeju Wójtowiczu cisza. Chyba niesÅ‚usznie, bo wyglÄ…da na to, Å¼e w ostatnich miesiÄ…cach
udaÅ‚o mu siÄ™ osiÄ…gnÄ…Ä‡ to, co zawsze byÅ‚o jego celem &ndash; wpÅ‚yw na decyzje
wÅ‚adzy.

Czas jest wÅ‚aÅ›ciwy, bo jak siÄ™ dowiedziaÅ‚em od Hanny Sztuki, do kierowanego przez niÄ…
SÄ…du KoleÅ¼eÅ„skiego Polskiego ZwiÄ…zku Hodowców Koni Arabskich, wpÅ‚ynÄ™Å‚o 13
wniosków o wykluczenie Andrzeja Wójtowicza z grona czÅ‚onków tej organizacji. A zarzuty, jakie
sformuÅ‚owali wnioskodawcy sÄ… nastÄ™pujÄ…ce: 1. NaraÅ¼enie dobrego imienia PZHKA w
wyniku uwikÅ‚ania ZwiÄ…zku w dziaÅ‚ania polityczne zwiÄ…zane z odwoÅ‚aniem ze
stanowisk: Jerzego BiaÅ‚oboka Prezesa ZarzÄ…du Stadniny Koni MichaÅ‚ów sp. z o.o. ,
Marka Treli Prezesa ZarzÄ…du Stadniny Koni Janów Podlaski sp. z o.o. oraz Anny
Stojanowskiej inspektora ANR 2. Naruszenie zasad etyki hodowcy poprzez dziaÅ‚ania
niezgodne ze Statutem PZHKA.  CzÅ‚onkinie SÄ…du KoleÅ¼eÅ„skiego PZHKA uznaÅ‚y jednak,
Å¼e sprawa ta przekracza ich kompetencje i postanowiÅ‚y przedstawiÄ‡ jÄ… do decyzji walnego
zjazdu PZHKA, który w ten weekend (9-10 kwietnia) bÄ™dzie obradowaÅ‚ w Janowie Podlaskim.
Klacz NjuschaahDomyÅ›lam siÄ™, Å¼e w drugim punkcie wnioskodawcy nawiÄ…zujÄ… m.in. do
pewnego niechlubnego epizodu  z przeszÅ‚oÅ›ci. Chodzi o klacz czystej krwi arabskiej Njuschaah.
Wyhodowana w Niemczech klacz naleÅ¼aÅ‚a (naleÅ¼y?) do Andrzeja Wójtowicza, który jÄ…
trenowaÅ‚ i zapisywaÅ‚ do gonitw na SÅ‚uÅ¼ewcu. Okazuje siÄ™, Å¼e w roku 2000 biegaÅ‚a w
trzech gonitwach w okresie czerwiec-sierpieÅ„ w sytuacji, kiedy byÅ‚a Åºrebna (stanowiona w maju
ogierem Esej). Tego rodzaju czyn trenera jest z jednej strony naganny, gdyÅ¼ jest to niezgodne z
dobrostanem koni. Z drugiej strony byÅ‚o czynem z obszaru dopingu &ndash; Åºrebne klacze,
podobnie jak ciÄ™Å¼arne kobiety, w poczÄ…tkowych miesiÄ…cach ciÄ…Å¼y z powodu
wzmoÅ¼onej aktywnoÅ›ci hormonalnej stajÄ… siÄ™ silniejsze od samic, które nie sÄ… w
ciÄ…Å¼y. Ten typ doping u sportsmenek stosowany byÅ‚ masowo w latach osiemdziesiÄ…tych w
NRD. Za ten nieetyczny czyn Andrzej Wójtowicz poniósÅ‚ konsekwencje. Komisja Techniczna
dziaÅ‚ajÄ…ca na SÅ‚uÅ¼ewcu ukaraÅ‚a go grzywnÄ… w wysokoÅ›ci 20 tys. zÅ‚ (orzeczenie KT nr
1 z 30.01.2001 roku). SprawÄ… tÄ… zajÄ…Å‚ siÄ™ takÅ¼e SÄ…d KoleÅ¼eÅ„ski PZHKA w 2002
roku. Jak moÅ¼na znaleÅºÄ‡ w przestrzeni publicznej, czyli w sieci: SÄ…d zebraÅ‚ siÄ™ raz
(17.04.2002) - w zwiÄ…zku z wnioskiem pana Andrzeja Waliszewskiego, dotyczÄ…cym postawy
pana Andrzeja Wójtowicza, który w 2000 roku dopuÅ›ciÅ‚, by trenowana przez niego klacz
Njuschaah, wziÄ™Å‚a udziaÅ‚ w gonitwach, bÄ™dÄ…c ÅºrebnÄ…. SÄ…d KoleÅ¼eÅ„ski uznaÅ‚ to
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za wysoce naganne.Wynika z tego, Å¼e SÄ…d KoleÅ¼eÅ„ski nie naÅ‚oÅ¼yÅ‚ na obwinionego
Å¼adnej regulaminowej kary, np. nagany czy upomnienia, a jedynie &bdquo;pogroziÅ‚ mu
palcem.&rdquo;Klacz SavvannahInny fakt, który ma duÅ¼e znaczenie dla zrozumienia
ewentualnych motywów niechÄ™ci Andrzeja Wójtowicza do Marka Treli, jest zwiÄ…zany z innÄ…
klaczÄ… &ndash; Savvannah. Urodzona w USA (stÄ…d ta nazwa nawiÄ…zujÄ…ca do miasta pod
którym w trakcie wojny o niepodlegÅ‚oÅ›Ä‡ USA w 1779 roku zginÄ…Å‚ Kazimierz PuÅ‚aski),
naleÅ¼aÅ‚a do Stadniny Koni Janów Podlaski. Wywodzi siÄ™ od klaczy Sasanka, a wiÄ™c z
rodziny Å›wietnie biegajÄ…cych na torze koni. Marek Trela miaÅ‚ wiÄ™c podstawy oczekiwaÄ‡
dobrych wyników Savvannah na torze. OddaÅ‚ jÄ… do treningu do stajni Andrzeja Wójtowicza,
jednak przed Derby mu jÄ… odebraÅ‚. KoÅ›ciÄ… niezgody byÅ‚ wynik z Nagrody Janowa (waÅ¼na
gonitwa przygotowawcza do Derby). Savvannah jÄ… sromotnie przegraÅ‚a. Trener tÅ‚umaczyÅ‚,
Å¼e dlatego, bo klacz byÅ‚a w tym momencie w rui. Prezes Trela miaÅ‚ mu za zÅ‚e to, Å¼e nie
zostaÅ‚ o tym fakcie powiadomiony - zapewne zaleciÅ‚by wycofanie klaczy z gonitwy. Tak byÅ‚oby
uczciwie wobec graczy i zgodnie ze sztukÄ… trenerskÄ…. Uprawione jest podejrzenie, Å¼e trener
ani nie zawiadomiÅ‚ o stanie klaczy wÅ‚aÅ›ciciela, ani jej nie wycofaÅ‚ z gonitwy Å›wiadomie, gdyÅ¼
liczyÅ‚, Å¼e uwaga wszystkich bÄ™dzie skoncentrowana na Savvannah, a on wygra tÄ™
gonitwÄ™ drugim koniem (brat derbisty) naleÅ¼Ä…cym do innego wÅ‚aÅ›ciciela.Sprawa
zakoÅ„czyÅ‚a siÄ™ w sÄ…dzie, trwaÅ‚a dÅ‚ugo, ale kolejny skÅ‚ad sÄ™dziowski, w kolejnej
instancji odrzuciÅ‚ pozew Andrzeja Wójtowicza wobec stadniny w Janowie.Andrzej wszechmocny?
Tyle najwaÅ¼niejszych faktów, choÄ‡ za chwilÄ™ podam jeszcze kilka, ale teraz wkraczamy w
obszar spekulacji. Jakie motywy mógÅ‚by mieÄ‡ Andrzej Wójtowicz, aby chcieÄ‡ odwoÅ‚ania nie
tylko Marka Treli, ale takÅ¼e Jerzego BiaÅ‚oboka oraz Anny Stojanowskiej? I &ndash; co
waÅ¼niejsze &ndash; jakie moÅ¼liwoÅ›ci, aby przyczyniÄ‡ siÄ™ do tych decyzji?MoÅ¼liwoÅ›ci
miaÅ‚ i ma nadal &ndash; jest wszak w dobrej komitywie z Janem DobrzyÅ„skim. Niektóre konie
senatora stojÄ… w stajni Andrzeja Wójtowicza w BeÅ‚Å¼ycach. A poprzez kolegÄ™-senatora ma
obecnie dojÅ›cie do ucha ministra Jurgiela. RozmawiaÅ‚em z wieloma osobami, które znajÄ…
&bdquo;bohatera&rdquo; tego artykuÅ‚u, które z nim wspóÅ‚pracowaÅ‚y czy to w Radzie Polskiego
Klubu WyÅ›cigów konnych, czy to na SÅ‚uÅ¼ewcu, czy teÅ¼ miaÅ‚y kontakty przy róÅ¼nych
okazjach w Å›rodowisku hodowców koni arabskich. WyÅ‚ania siÄ™ z tego obraz czÅ‚owieka bardzo
ambitnego, któremu zaleÅ¼y na tym, aby go postrzegaÄ‡ jako osobÄ™ wpÅ‚ywowÄ…, od którego
wiele zaleÅ¼y. WyglÄ…da na to, Å¼e kiedyÅ› czÄ™sto to byÅ‚a megalomaÅ„ska poza, ale ostatnio
faktycznie uzyskaÅ‚ wpÅ‚yw na bieg wydarzeÅ„. A fakt, Å¼e ma byÄ‡ powoÅ‚any (czy juÅ¼ ostaÅ‚
powoÅ‚any) do zapowiedzianej niedawno przez minista Jurgiela Rady ds. Hodowli Koni, czy jakoÅ›
tak, jest niczym innym, jak nagrodÄ… za "usÅ‚ugi" Å›wiadczone obecnej wÅ‚adzy.Niestety,
wiÄ™kszoÅ›Ä‡ moich rozmówców kreÅ›li teÅ¼ obraz czÅ‚owieka, którego Å¼ywioÅ‚em jest
destrukcja, nieustanne intrygi, podburzanie jednych ludzi przeciw drugim. Jak twierdzi jeden z moich
pragnÄ…cych zachowaÄ‡ anonimowoÅ›Ä‡ rozmówców, dobrze znajÄ…cy realia na SÅ‚uÅ¼ewcu,
Andrzej Wójtowicz najpierw przyczyniÅ‚ siÄ™ w 2001 roku do odwoÅ‚ania Marka PrzybyÅ‚owicza,
ówczesnego prezesa Toru WyÅ›cigowego. Kiedy tylko powstaÅ‚ Polski Klub WyÅ›cigów Konnych, a
Andrzej Wójtowicz wszedÅ‚ do Rady PKWK, zwalczaÅ‚ kolejno wszystkich prezesów: najpierw 
Jerzego Budnego, potem Feliksa Klimczaka, aÅ¼ wreszcie AgnieszkÄ™ Marczak, choÄ‡
bywaÅ‚o i tak, Å¼e ich poczÄ…tkowo popieraÅ‚. Od lat dziaÅ‚a w PZHKA i od lat &ndash; jak
twierdzÄ… moi rozmówcy - ma pretensje do prezesów stadnin. O to, Å¼e nie wspierajÄ… prywatnej
hodowli koni arabskich w Polsce. O to, Å¼e wydzierÅ¼awiajÄ… czoÅ‚owe ogiery za granicÄ™, a
jego zdaniem powinny byÄ‡ dostÄ™pne tylko dla polskich hodowców. O to, Å¼e
wydzierÅ¼awiajÄ… klacze, które &ndash; jego zdaniem - zostawiajÄ… zagranicznym kontrahentom
zarodki, a potem po powrocie do Polski rzekomo juÅ¼ nie mogÄ… rodziÄ‡ Åºrebaków. O to, Å¼e
prywatni hodowcy nie majÄ… wpÅ‚ywu, a jego zdaniem powinni mieÄ‡, na to, jakich sÄ™dziów
powoÅ‚uje organizator pokazów w BiaÅ‚ce czy w Janowie. O to, Å¼e prywatni hodowcy nie majÄ…
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wpÅ‚ywu, a jego zdaniem powinni mieÄ‡, na to, jakie klacze sÄ… ostatecznie dopuszczane na
listÄ™ aukcji gÅ‚ównej, a jakie na tzw. cichej. PaweÅ‚ Kozikowski, czoÅ‚owy polski trener koni
pokazowych, który niedawno wraz ze swojÄ… partnerkÄ…, JoannÄ… WojteckÄ… wypowiedziaÅ‚
pracÄ™ w Janowie Podlaskim, potwierdziÅ‚ te fakty. MaÅ‚o tego, powiedziaÅ‚, Å¼e kiedy
usÅ‚yszaÅ‚ zarzuty pod adresem zwolnionej trójki, jakie na pierwszej konferencji prasowej
artykuÅ‚owaÅ‚ minister Jurgiel, miaÅ‚ poczucie, jakby sÅ‚yszaÅ‚ Andrzeja Wójtowicza, który te same
bzdurne pretensje wyÅ‚uszczyÅ‚ mu w prywatnej rozmowie gdzieÅ› w stajni, w zimie
(listopad-grudzieÅ„ 2015), a wiÄ™c jeszcze przed wyrzuceniem caÅ‚ej trójki z pracy. To nie jedyna
istotna poszlaka wskazujÄ…ca, Å¼e jednak Andrzej Wójtowicz istotnie doradza ministrowi
Jurgielowi i ma wpÅ‚yw na jego i kierownictwa Agencji NieruchomoÅ›ci Rolnych decyzje. Mój
anonimowy rozmówca twierdzi, Å¼e projekt zmian w ustawie o wyÅ›cigach konnych przygotowany
przez PiS (nawiasem mówiÄ…c 12 kwietnia ma siÄ™ odbyÄ‡ pierwsze czytanie w sejmie) to toczka
w toczkÄ™ poglÄ…dy Andrzeja Wójtowicza, który je wielokrotnie artykuÅ‚owaÅ‚ czy to oficjalnie, czy
w prywatnych rozmowach z innym czÅ‚onkami Rady PKWK. Inny rozmówca, takÅ¼e
zastrzegajÄ…cy sobie anonimowoÅ›Ä‡, potwierdziÅ‚, Å¼e juÅ¼ na dwa-trzy miesiÄ…ce przed
decyzjami z 19 lutego, Andrzej Wójtowicz mówiÅ‚ mu mniej wiÄ™cej tak: &bdquo;poczekaj,
przekonasz siÄ™, Å¼e niebawem, ci szkodnicy (mowa o Treli i BiaÅ‚oboku) stracÄ…
posady.&rdquo; ZnaÅ‚ teÅ¼ i podawaÅ‚ wiele faktów, które potem mój rozmówca znalazÅ‚ w
sÅ‚awnym, a wÅ‚aÅ›ciwie niesÅ‚awnym raporcie CBA, na który tak ochoczo powoÅ‚ywaÅ‚y siÄ™
sprzyjajÄ…ce PiS-owi media oraz minister Jurgiel. Kolejny anonimowy rozmówca opowiedziaÅ‚ mi o
charakterystycznym wydarzeniu, jakie miaÅ‚o miejsce na zebraniu PKWK, juÅ¼ po 19 lutym. Kiedy
wszyscy dyskutowali o niedawnym odwoÅ‚aniu prezesów stadnin arabskich, Andrzej Wójtowicz
pozwoliÅ‚ sobie na komentarz tego typu: &bdquo;widzicie, jak koÅ„czÄ… ci, którzy ze mnÄ…
zadrÄ…?&rdquo; Kolejne trzy osoby pragnÄ…ce pozostaÄ‡ anonimowe, potwierdziÅ‚y sygnaÅ‚y,
jakie do mnie docieraÅ‚y, Å¼e Andrzej Wójtowicz oferuje pracÄ™ w paÅ„stwowych stadninach
arabskich. W przypadku dwóch osób, telefony te miaÅ‚y miejsce juÅ¼ po zwolnieniach prezesów.
Jedna z tych osób powiedziaÅ‚a, Å¼e chyba chodziÅ‚o o drugiego czÅ‚onka zarzÄ…du do pomocy
pani p.o. prezesa w MichaÅ‚owie, ale nie jest pewny, gdyÅ¼ nie dopytywaÅ‚ siÄ™ o szczegóÅ‚y. Od
razu odmówiÅ‚, a w ogóle to nie potraktowaÅ‚ tego telefonu powaÅ¼nie, raczej jako próbÄ™
dodawania sobie splendoru przez dzwoniÄ…cego, na zasadzie &ndash; patrz i podziwiaj, jaki jestem
wszechwÅ‚adny. Drugi telefon teÅ¼ miaÅ‚ miejsce po 19 lutego i ten rozmówca teÅ¼ odmówiÅ‚, nie
dopytujÄ…c siÄ™ o szczegóÅ‚y. Jednak ten trzeci telefon (a w kolejnoÅ›ci pierwszy) miaÅ‚ miejsce
przed 19 lutego, ale poniewaÅ¼ rozmówca teÅ¼ nie byÅ‚ zainteresowany propozycjÄ…, nie wie, czy
chodziÅ‚o o Janów czy o MichaÅ‚ów, i nie wie takÅ¼e, czy chodziÅ‚o o stanowisko prezesa, czy
drugiego czÅ‚onka zarzÄ…du. Raczej o to drugie i o Janów (ale to moje domysÅ‚y), pamiÄ™tajmy
bowiem, Å¼e zanim Marek Trela zostaÅ‚ odwoÅ‚any, w Agencji przymierzano siÄ™ do dodania mu
czÅ‚onka zarzÄ…du i miaÅ‚a nim byÄ‡ Magdalena HaÅ‚as, która ostatecznie (i po jakimÅ› czasie)
wylÄ…dowaÅ‚a w podobnej roli (zastÄ™pca) w BiaÅ‚ce.Proces poszlakowy CzÅ‚onkowie PZHKA
rozpatrujÄ…c sprawÄ™ wniosku o wykluczenie Andrzeja Wójtowicza ze swojego grona bÄ™dÄ… w
trudnej sytuacji. Ewidentne zÅ‚amanie przepisów wyÅ›cigowych i norm, które muszÄ…
obowiÄ…zywaÄ‡ hodowców koni, miaÅ‚o miejsce wiele lat temu i za to juÅ¼ zostaÅ‚ ukarany i
napomniany. Reszta jego nagannych czynów sÄ… to domysÅ‚y, spekulacje, pogÅ‚oski. JeÅ›li
miaÅ‚by byÄ‡ wykluczony ze zwiÄ…zku, to nie za jakieÅ› konkretne czyny, ale za caÅ‚oksztaÅ‚t.
CzÅ‚onkowie PZHKA, którzy bÄ™dÄ… w roli sÄ™dziów, bÄ™dÄ… mieli do czynienia z klasycznym
przypadkiem procesu poszlakowego.Gdybym to ja byÅ‚ czÅ‚onkiem PZHKA, nie miaÅ‚bym problemu
z podjÄ™ciem decyzji. Przy peÅ‚nej Å›wiadomoÅ›ci faktu, Å¼e bÄ™dzie to odpowiednik procesu
poszlakowego, gÅ‚osowaÅ‚bym za usuniÄ™ciem poza nawias mojego Å›rodowiska czÅ‚owieka o
takiej postawie.Marek Szewczyk
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